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“Volem intensificar un
corredor d’interessos com-
partits.” Ras i curt, en pa-
raules del president de la
Generalitat Valenciana,
Ximo Puig, ell mateix i el
seu homòleg català, Pere
Aragonès, van exhibir ahir
a València el restabliment
de la bona sintonia entre
governs, i per tant entre
territoris germans, i es van
comprometre a cooperar
en fronts com l’econòmic o
el cultural, tot entenent
també, l’un i l’altre, que els
projectes polítics respec-
tius no són els mateixos. Al
marge d’això, Puig insistia
que han de col·laborar,
“sempre des del respecte,
el diàleg i la voluntat
d’acord”, en el marc d’un
espai “per a la defensa de
l’interès comú” dels dos
territoris, i lamentava que
“no té cap sentit un allu-
nyament institucional”
com el que hi ha hagut
“massa vegades”. Sense
anar més lluny, en l’ante-
rior legislatura, en què no
va arribar ni a trobar-se
amb Quim Torra. “Inde-
pendentment de l’encaix
polític de cada territori,
per part nostra tota la col-
laboració i cooperació, hi
ha interessos compartits
en molts àmbits que volem
treballar”, concloïa també
Aragonès, que no amagava
la seva satisfacció per la tro-
bada, i convidava Puig que
li torni la visita, en una data
encara per fixar, per conti-
nuar enfortint els llaços.

Més enllà de les parau-
les, els nous ponts es van
començar a concretar ahir
mateix en diversos punts.
Els dos presidents van co-
incidir, així, que cal fer pos-
sible la reciprocitat de les
emissions dels respectius
canals públics, TV3 i À
Punt, si bé, davant dels im-
pediments tècnics que ara
ho dificulten a la TDT –cal-
dria un nou múltiplex que
és competència de l’Estat,
a qui continuaran insis-
tint–, començaran per fer-
ho de manera immediata a
les respectives aplicacions

al mòbil. Així van convenir
de delegar-ho perquè hi
treballin els responsables
de les respectives corpora-
cions, com a punta de llan-
ça, això sí, d’un projecte
molt més ambiciós que els
encarregaran igualment:
la potenciació de la produc-
ció audiovisual en català.
“A més de trobar espai de
connectivitat en la televi-
sió tradicional, la qüestió
rau en la producció; hem
d’augmentar la capacitat
de generar projectes, per-
què llengües com la nostra
han de poder tenir aquesta
projecció, i aquí hi ha molt
espai per cooperar”, sub-
ratllava Puig, que fins i tot
assenyalava que s’afegirà a
les reclamacions catalanes
perquè la llei de l’audiovi-
sual no defensi en la pràcti-
ca només la producció en
castellà en deixar-ho a cri-
teri de les empreses, i les
llengües cooficials de l’Es-
tat hi “tinguin la corres-
pondència que els perto-
ca”. “Si volem ser en el món
hem de tenir aquestes fi-
nestres com més greixa-

des millor”, rematava
Puig. “Les llengües que no
tenim un estat darrere ne-
cessitem guanyar volum
en l’audiovisual, i podem
treballar conjuntament”,
hi afegia Aragonès.

L’altre gran front priori-
tari en què treballaran
ambdós governs fa refe-
rència a la sortida de la cri-
si socioeconòmica causada
per la Covid, començant
per una “aliança pràctica”,
segons Puig, per captar i
gestionar els fons euro-
peus Next Generation. Di-
marts, de fet, ja es va acti-
var un grup de treball esta-
ble per buscar sinergies,
amb la intenció de fer front
comú davant el govern es-
tatal a l’hora de pressionar
en el repartiment dels di-
ners, però també de treba-
llar en projectes comuns.
En aquest sentit, ahir ja es
van definir uns quants
camps de cooperació, que
van des de la indústria de
l’automoció fins a l’agroali-
mentària, passant per la
salut mental, la recerca o el
projecte de descarbonitza-

ció de l’hidrogen verd. “Cal
aconseguir el màxim de
fons possibles i fer-los com
més eficients millor”, resu-
mia Puig, que destacava
també la complicitat neces-
sària amb els sectors em-
presarials i sindicals, amb
qui es van reunir tot seguit.

Fredor pel finançament
L’únic punt en què no van
coincidir els presidents va
ser en la necessitat d’una

reforma estructural del fi-
nançament autonòmic,
que Puig defensa, i per a la
qual ahir explicava que
busca “aliances diverses i
puntuals”, més que “cap ti-
pus de front”. Entre aques-
tes aliances no n’hi haurà
cap amb el govern català, ja
que si bé Aragonès coinci-
dia en la diagnosi valencia-
na –que el dèficit fiscal
afecta el desenvolupament
de tots dos territoris– i

lloava els esforços de Puig,
recordava que l’Estat no ha
fet cap plantejament de re-
forma, i que no pensa en-
trar en cap negociació mul-
tilateral perquè les aspira-
cions de Catalunya passen
per una negociació bilate-
ral per l’autodeterminació
amb l’Estat en què el go-
vern està “molt focalitzat”.
“El més important és que
aquesta taula es reuneixi i
es treballi en un horitzó de
diàleg”, remarcava respec-
te a això Puig, que recorda-
va que el seu projecte és
una Espanya federal.

Això sí, com a punt de
mínims en aspectes de fi-
nançament, l’un i l’altre sí
que van acordar fer front
comú per exigir al govern
de l’Estat que allargui tam-
bé fins al 2022 la distribu-
ció dels fons Covid a les co-
munitats –i per tant que

els inclogui en els pressu-
postos estatals–, que ha
anat atorgant per a despe-
ses extres per fer front a la
crisi sanitària i socio-
econòmica. “Es tracta
d’anar sumant i coincidint
en tot allò que puguem”, es
resignava Puig.

Tot i que ahir no hi van
aprofundir, encara hi ha
un altre clam que uneix els
dos governs: la denúncia,
que Puig ha fet aquest es-
tiu, del dúmping fiscal que
exerceix Madrid pel seu
efecte de capitalitat, con-
tra el qual Aragonès també
creu que cal fixar –igual
que es fa en el conjunt de la
UE– unes limitacions mí-
nimes. “Compartim les
conseqüències d’un model
centralitzador, i per tant,
les iniciatives per limitar la
competència deslleial en
matèria fiscal tindran la
nostra complicitat”, cons-
tatava el català, que asse-
nyalava que estudiarà
“amb molt interès” qualse-
vol iniciativa per gravar les
grans rendes del capital a la
Comunitat de Madrid. ■

Òscar Palau
BARCELONA

a Els presidents català i valencià acorden potenciar la producció audiovisual i la reciprocitat entre
canals, començant per les app a Reclamen els fons Covid el 2022 i treballaran junts pels europeus

Aragonès i Puig sintonitzen
per activar projectes comuns

Els presidents Ximo Puig i Pere Aragonès, ahir durant la cimera al Palau de la Generalitat Valenciana ■ EFE

La qüestió de les infraestruc-
tures també va sortir en la ci-
mera entre els presidents va-
lencià i català. “Insistirem da-
vant el govern d’Espanya, però
també de la UE, que cal donar
un impuls definitiu al corredor
mediterrani”, assenyalava
Puig. Aragonès assentia que
és una obra “fonamental”, i as-
senyalava que estaran “ama-
tents” que l’Estat executi,
d’acord amb l’últim calendari
que va assumir, les diverses li-
citacions i projectes que té en

marxa. Això sí, el president ca-
talà hi va afegir una petició ex-
tra: “Cal que es pugui avançar
molt més, perquè ara es va en
velocitat alta de Barcelona a
València, i hem de passar a al-
ta velocitat.” És a dir, que cal
passar dels Euromed als TAV,
fet que requeriria la construc-
ció d’una nova línia de passat-
gers, paral·lela a la que s’està
condicionant per a mercade-
ries, que tanmateix el govern
estatal no té ni projectada ni
entre les prioritats.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Reclama el TAV Barcelona-València

“Volem cooperar
més, volem fer normal
allò que és normal
entre les nostres
societats” 
Ximo Puig
PRES. DE LA GENERALITAT VALENCIANA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“La relació entre les
dues Generalitats ha
de ser més intensa que
mai, des del respecte
mutu i la fraternitat”
Pere Aragonès
PRES. DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA
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Amb el lema “La lluita és el
camí. ni pactes ni renún-
cies”, i amb la taula de dià-
leg en el punt de mira, l’Es-
querra Independentista
–CUP, Arran, Endavant,
Alerta Solidària, la Coordi-
nadora Obrera Sindical
(COS) i el Sindicat d’Estu-
diants dels Països Cata-
lans (SEPC)– organitzen,
els dies previs i posteriors
de la Diada, més d’una
trentena d’actes arreu del
territori. Tot i que no cons-
ta en el programa d’actes,
el colofó de la mobilització

es produirà el dia de la set-
mana que ve que es convo-
qui la trobada entre els go-
verns català i espanyol.

Malgrat que en l’acord
amb ERC per investir Pere
Aragonès donessin dos
anys de marge a la taula de
diàleg, el portaveu del se-
cretariat nacional de la
CUP, Edgar Fernández,
va justificar la convocatò-
ria de la manifestació per-
què la taula “no és realista
ni de veritat”, sinó que re-
presenta “un interès par-
tidista i governamental
per guanyar estabilitat i
mantenir una quota de po-
der”. Hi va coincidir la por-

taveu d’Arran, Marina
Gispert, en censurar que
l’objectiu de la mesa de ne-
gociació és “apagar el con-
flicte independentista” i
fer creure “que tot el que
va començar al carrer es
pot tancar en una conver-

sa en despatxos”. Els inte-
grants de l’Esquerra Inde-
pendentista exigeixen que
s’implementi la “primera
demanda” de la ciutada-
nia: la independència”, i
asseguren que sense con-
flicte als carrers “no hi
haurà negociació, i sense
negociació no hi haurà dià-
leg”, va afegir Fernández.

Diada arreu
Molts dels actes convocats
per la Diada ja van comen-
çar el dia 5 i s’estendran
per diversos municipis
tota la setmana. El pro-
grama pel dia 11 a Barce-
lona inclou al matí un ho-
menatge al carrer Ferran
de Barcelona al militant
comunista Gustau Mu-
ñoz, i a les onze una mani-
festació juvenil que acaba-
rà a la plaça Comercial de
Barcelona. En aquest es-
cenari s’hi han organitzat
col·loquis, a la una i a les
quatre de la tarda, sobre
ecologisme i llengua. A dos
quarts de set de la tarda fa-
ran la segona manifesta-
ció convocada a la plaça
Urquinaona fins a la plaça
Comercial, on es clouran
els actes. ■

a La manifestació, quan es convoqui, serà el colofó a 30 actes
que fan per la Diada a La veuen una “eina d’estabilització”

J.A.
BARCELONA

La taula de diàleg,
diana de l’Esquerra
Independentista

“Volen fer creure que
tot el que va començar
al carrer es pot tancar
en una conversa en
despatxos”
Marina Gispert
PORTAVEU D’ARRAN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

Integrants de l’Esquerra Independentista presentant els actes de la Diada al Fossar de les Moreres ■ GUILLEM ROSET / ACN

ERC descarta completa-
ment la creació d’una tau-
la de diàleg a Catalunya,
tal com li reclama el PSC,
perquè ja existeix el Parla-
ment per abordar els de-
bats polítics del país. La
portaveu republicana,
Marta Vilalta, va recordar
ahir que la taula de nego-
ciació que s’ha de reunir la
setmana vinent a Barcelo-
na existeix pel conflicte
polític entre Catalunya i
l’Estat espanyol. “Contra-
posar idees i projectes po-
lítics a Catalunya ho po-
dem fer en el marc del Par-
lament, no ens fa falta in-
ventar-nos altres instru-
ments ni governs alterna-
tius”, va etzibar en el marc
d’una jornada del grup
parlamentari republicà a
Cardona per preparar
l’inici del curs polític.

A les portes de la troba-
da entre els dos governs
–encara pendent de data,
ordre del dia i composició
de les delegacions–, ERC
demana “a tots els actors
independentistes que
n’han de formar part”; és a
dir, a Junts per Catalunya,
que se sentin forts a l’hora
d’afrontar la negociació, ja
que els avalen els grans
consensos del país al vol-
tant de l’autodetermina-
ció i l’amnistia. “Tenim el
80% del país al darrere.

Des d’ERC ens sentim ab-
solutament forts per
afrontar-la”, va assegurar
Vilalta, que va reivindicar
l’existència de la taula
com un “èxit de l’indepen-
dentisme”.

També va insistir que el
president espanyol, Pedro
Sánchez, ha de ser pre-
sent en la trobada: “No en-
tendríem cap altra realitat
que no fos que els presi-
dents hi siguin.”

En tot cas, ERC veu el
recomençament de la ne-
gociació amb l’Estat com
una “oportunitat per fer
passos endavant en la
construcció i la consolida-
ció de la República catala-
na”. ■

ERC descarta
una taula de
partits catalana

Redacció
BARCELONA

a Vilalta demana al PSC que no s’inventi
instruments nous ni governs alternatius

La portaveu d’ERC, Marta
Vilalta, ahir a Cardona ■ EFE
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DIADA · “L’Onze de Setembre sempre influeix
en l’agenda política catalana, independentment
de les persones que surtin al carrer aquest any”

David Minoves President del Ciemen

mb quines dificultats es
troba l’independentis-
me per mobilitzar-se?
La primera i evident és

la pandèmia. Continua havent-hi
un percentatge de gent no vacu-
nada i de gent que té por d’anar a
grans esdeveniments. La segona
és el context polític: venim d’un
període de desorientació i man-
ca d’estratègia compartida,

A

“La tensió dins el
sobiranisme no
és excusa per no
manifestar-se”

Emili Bella
BARCELONA

agreujat pels efectes de la repres-
sió sobre moltíssima gent i l’im-
pacte psicològic que han tingut
les baralles que hi ha hagut al si
del govern i al Parlament amb
majoria independentista. Un
tercer element desmobilitzador
és la situació de crisi derivada de
la Covid, el preu de la llum,
l’emergència en l’àmbit de l’habi-
tatge..., les preocupacions del dia
a dia. Segurament el procés
d’emancipació nacional no és el
centre de la prioritat de molta
gent, que no per això ha deixat
de ser independentista ni ha dei-
xat de continuar donant suport
a l’independentisme, com es veu
en enquestes i a les eleccions; pe-
rò això no vol dir que sigui l’ele-
ment més central de les seves
preocupacions diàries.

La repressió incentiva a sortir
al carrer?
La repressió és una realitat que,
malgrat que algú voldria fer creu-
re que amb els indults als presos
ha perdut protagonisme, conti-
nua existint. El nombre de repre-
saliats no ha minvat, sinó que
s’ha anat engruixint i és una di-
nàmica en mans de la judicatura,
no sota el control directe de go-
verns o parlaments. I especial-
ment amb la decisió del govern
del PSOE i Podem de no plante-
jar-se la reforma del Codi Penal,
la situació tendirà a agreujar-se.

Trobarem gent que dirà que cal
manifestar-se només per la in-
dependència, no per l’amnistia.
Cal veure què és el que demana
l’organització que convoca, i
clarament l’eslògan de la mani-
festació de l’Assemblea Nacio-
nal Catalana d’enguany és per la
independència. La independèn-
cia com a objectiu unifica el
90% del sobiranisme, però com
a objectiu a assolir a mitjà ter-
mini. L’eslògan no diu indepen-
dència ara immediatament.
Moltíssima gent sortirà a mobi-
litzar-se com els darrers 11 de

Setembre per moltes raons,
econòmiques, socials, anti-
repressives... Molta gent sortirà
al carrer malgrat les esgarrinxa-
des i tensions entre diferents
expressions del sobiranisme
parlamentari o de les entitats,
que no han de ser una excusa
per no manifestar-se.

Tindrà algun efecte la manifes-
tació sobre la reunió de la taula
de diàleg de la setmana que ve?
En condicions normals, la ma-
nifestació seria un bon termò-
metre, però hi ha una sèrie de
condicionants, especialment la
pandèmia, que fan que segura-
ment no sigui de les manifesta-
cions a què estàvem acostu-
mats abans de la pandèmia. Per
tant, com a termòmetre no crec
que sigui el més fiable, tot i que
serà significatiu. Estic conven-
çut que hi ha molta més gent
que sortiria a manifestar-se en
una situació de normalitat.
L’Onze de Setembre sempre in-
flueix en l’agenda política cata-
lana, independentment de les
persones que surtin al carrer
aquest any. Pel que fa a la taula
de diàleg, cal que s’aturi tota
aquesta campanya que hi ha
darrerament d’una part de l’in-
dependentisme de malbaratar
la mateixa taula. Continua sent
una victòria del sobiranisme ha-
ver-ne forçat l’existència i que
l’altra part reconegui el conflic-
te polític i estigui disposada a
seure, encara que els seus diri-
gents li treguin importància. El
que no és bo és que part del so-
biranisme la menysvalori. ■

David Minoves, en una imatge d’arxiu ■ A.P.

Els comuns van presentar
ahir la seva proposta per
afrontar la taula de diàleg
entre el govern català i
l’executiu espanyol. En
una conferència de 25 mi-
nuts, Jèssica Albiach, líder
dels comuns, va desgranar
les seves propostes, la pri-
mera de les quals és la des-
judicialització del conflic-
te amb la reforma del de-

licte de sedició i del mateix
poder judicial. Albiach
considera que els indults
són “un bon comença-
ment”, però creu que tam-
bé cal descentralitzar el
poder judicial per consoli-
dar les bases del diàleg
sense “distorsions exter-
nes.” En Comú Podem
també reclama una millo-
ra de l’autogovern català i
el blindatge i creixement
del marc competencial.
Entre altres punts, Al-
biach va defensar que cal
transferir les competèn-
cies en habitatge, infraes-
tructures ferroviàries i la
gestió de ports i aeroports,
i garantir “la sobirania.”

Albiach es va mostrar
partidària d’una llei de
plurilingüisme que blindi
la immersió lingüística i
del reconeixement de la
unitat de la llengua. Els co-
muns també defensen la

creació d’una hisenda prò-
pia amb el ple desenvolu-
pament de l’Agència Tri-
butària de Catalunya i ex-
clouen el referèndum de la
taula de diàleg, per bé que
el mantenen com a aposta

per a més endavant.
Albiach va assegurar en

la conferència que Catalu-
nya “està en disposició de
tornar a liderar les bases
d’un nou pacte territorial
per primer cop des que la

sentència de l’Estatut va
fer saltar pels aires el con-
sens autonòmic” i va ad-
metre que l’autogovern
“està en pitjors condicions
que fa deu anys.” La presi-
denta d’ECP va dir que el
seu partit aposta per “una
república plurinacional de
persones lliures” que plan-
ti cara “als oligopolis.”

Durant el discurs va
carregar contra el govern
de la Generalitat, a qui va
acusar “d’haver decidit
viure d’esquena a l’Estat.”
També va advertir que
dins del govern hi ha per-
sones que “intenten dia re-
re dia sortir de la via del
diàleg i fer descarrilar
qualsevol acord”. Albiach
va proposar teixir aliances
amb el País Valencià i les
Illes Balears. Aquests ter-
ritoris, segons va assegu-
rar, han de construir “una
veritable aliança mediter-
rània” contra “el pou que
representa el Madrid
d’Ayuso”. ■

a Els Comuns
proposen abordar la
hisenda pròpia en la
taula de diàleg

Albiach reclama la
desjudicialització
del conflicte

Redacció
BARCELONA

Jèssica Albiach, en la conferència d’ahir ■ ECP
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